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Wycieczka na Węgry była realizacją 
planu Klubu Oficerów Rezerwy przy 
Radzie Adwokackiej w Poznaniu, zwią
zanego z uroczystościami XXXV ro
cznicy Ludowego Wojska Polskiego. 
Poprzednio Klub nasz zorganizował 
rajdy szlakiem I i II Armii Wojska 
Polskiego, ostatnią drogą gen. Karola

Świerczewskiego do Baligrodu, oraz 
szlakiem Armii Poznań. Najbliższe pla
ny Klubu obejmują organizację wy
cieczek do miejscowości Lenino oraz 
do Monte Casino i Narwiku.

adw. pik. rez. Zbigniew Leweeki

Izba rzeszowska

1. U r o c z y s t e  o d s ł o n i ę c i e  
t a b l i c y  p a m i ą t k o w e j .  Na 
wniosek ad. Kazimierza Gduli z Le
żajska Zgromadzenie Delegatów Izby 
Rzeszowskiej uchwałą z dnia 26 kwie
tnia 1974 r. zobowiązało Radę Adwo
kacką do umieszczenia w budynku 
Rady tablicy pamiątkowej ku czci ad
wokatów i aplikantów adwokackich 
poległych w walce z hitlerowskim na
jeźdźcą oraz pomordowanych w obo
zach zagłady i w miejscach straceń 
w latach 1939—1945.

Rada Adwokacka uchwałą z dnia 
24 lutego 1975 r. ustaliła następującą 
treść na tablicy:

„Pamięci adwokatów i aplikantów 
adwokackich Ziemi Rzeszowskiej 
poległych w walce z najeźdźcą hi
tlerowskim, zamordowanym w obo
zach zagłady i miejscach straceń 
1939—1945 — Rada Adwokacka w 
Rzeszowie. Rzeszów, dnia 26 kwiet
nia 1975 .r.”

Tablicę tę wykonał w czynie społe
cznym znany nestor polskich ludwisa- 
rzy w Przemyślu mistrz-artysta Jan 
Felczyński z Przemyśla, któremu Ra
da specjalną uchwałą z dnia 16 maja 
1975 r. złożyła serdeczne podziękowa
nie za bezinteresowane wykonanie tej 
tablicy z brązu. Jan Felczyński dał 
zarazem w ten sposób wyraz pięknej 
tradycji rzemiosła polskiego.

Po długich staraniach o uzyskanie 
zezwolenia na umieszczenie tej tab
licy, w dniu 24 czerwca 1978 r. odby
ło się uroczyste jej odsłonięcie na we
wnętrznej ścianie lokalu Rady Adwo

kackiej. Uroczystość otworzył dzie
kan Rady Adwokackiej w Rzeszowie 
adw. Stanisław Rogoż, podkreślając w 
swym przemówieniu, że na ogólną li
czbę 550 adwokatów wykonujących 
zawód na terenie Izby Adwokackiej 
w Rzeszowie zginęło w czasie okupa
cji 357 adwokatów i aplikantów ad
wokackich z rąk hitlerowskich na
jeźdźców. Wśród tych adwokatów zna
leźli się tacy wybitni przedstawiciele 
palestry polskiej, jak dr Stefan Ha- 
kalla, dr Witold Czarnek, dr Franci
szek Rąb, dr Stanisław Więckowski, 
dr Józef Liwo (wszyscy z Rzeszowa', 
dr Adam Kropiński z Przemyśla, Kon
rad Pordes, Bronisław Pryjda, Zyg
munt Tewel (wszyscy z Dębicy), dr 
Jerzy Pietrzklewicz z Sanoka i in
ni, a ponadto aplikanci: Jan Urzyń- 
ski, Stanisław Szczeklik, Ii. Grzęski, 
Adam Czubiński, Stanisław Kostrzew- 
ski (obaj z Przemyśla) i wielu, wielu 
innych, nie licząc znacznej liczby ad
wokatów narodowości żydowskiej.

Zginęli, aby inni mogli żyć, a każdy 
z nich walczył o Polskę sprawiedli
wości społecznej, o wolność naszej oj
czyzny. Niech postawa tych członków 
palestry polskiej będzie wzorem po
stępowania dla każdego patrioty! Ta
kim też akcentem dziekan S. Rogoż 
zakończył swoje przemówienie, apelu
jąc do zebranych, aby pamiętali o 
potrzebie składania przy każdej oka
zji kwiatów w hołdzie tym, którzy nie 
doczekali wolności.

Zabierając w tej samej sprawie głos 
adw. Kazimierz Gdula, były członek
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ruchu oporu oraz więzień obozów kon
centracyjnych, odznaczony między in-. 
nymi Krzyżem Kawalerskim Orderu 
Odrodzenia Polski, przedstawił toczo
ną w okresie okupacji walkę narodu 
polskiego z przemocą hitlerowską, 
podkreślcjrc jednocześnie, jak zgubne 
skutki spowodowała polityka ekster
minacyjna hitlerowców. Adwokaci, 
grupa zawodowa inteligencji polskiej, 
ponieśli dotkliwe straty, gdyż hitle
rowcy dążyli, jak wiadomo, przede 
wszystkim do wyniszczenia tej war
stwy społecznej. Mówca wspomniał o 
tabiicy wmurowanej w budynek War
szawskiej Rady Adwokackiej w Ale
jach Ujazdowskich w Warszawie pod
kreślając, że Izba rzeszowska w po
dobny sposób czci pamięć swych kole
gów, którzy polegli z rąk hitlerow
skiego okupanta.

Adw. Gdula opowiedział potem o 
swoich przejściach jako więzień obo
zów koncentracyjnych. Mówca zazna
czył, że to, co przeżył osobiście oraz 
jako świadek tragedii wielu ludzi, tru
dno wręcz opisać. Dlatego niech ta
blica, której odsłonięcia dokonano w 
dniu dzisiejszym, będzie należnym 
hołdem dla tych wszystkich, którzy 
zginęli, a równocześnie symbolem zwy
cięstwa nad przemocą i gwałtem, ja 
kie okupant stosował wobec naszych 
rodaków.

Po przemówieniach nastąpiło odsło
nięcie tablicy pamiątkowej, a licznie 
zgromadzeni adwokaci z województw 
krośnieńskiego, przemyskiego, rzeszow
skiego i tarnobrzeskiego uczcili pamięć 
poległych minutą milczenia.

Pod tablicą złożono wiązanki kwia
tów.

2. O k r e s o w a  n a r a d a  k i e 
r o w n i k ó w  z e s p o ł ó w  a d w o 
k a c k i c h  I z b y  r z e s z o w s k i e j .  
W dniu 24 czerwca 1978 r. odbyła się 
okresowa narada kierowników zespo
łów naszej Izby.

Porządek narady obejmował odsło
nięcie tablicy pamiątkowej oraz omó
wienie programu działania samorządu

adwokackiego kadencji 1976—1979 i za
dań wynikających z tego programu dla 
adwokatury naszej Izby z uwzględ
nieniem materiałów zebranych w ra 
mach wizytacji, postępowania dyscy
plinarnego, skarg i wniosków, a także 
uchwały Zgromadzenia Delegatów. Po
nadto przedmiotej obrad było omówie
nie sytuacji ekonomicznej, kadrowej i 
lokalowej członków Izby, tudzież spra
wy bieżące oraz dyskusja, jaka się po
tem rozwinęła.

Przed otwarciem narady dzie
kan Rady adw. Stanisław Rogoż powi
tał b. członków Rady w osobie b. 
dziekana adw. Marcina Miąsika i b. 
wicedziekana Michała Pikora, jak 
również innych członków Izby, a na
stępnie wspólnie z adw. Kazimierzem 
Gdulą dokonał odsłonięcia tablicy 
pamiątkowej ku czci poległych adwo
katów i aplikantów adwokackich w 
walce z hitlerowskim najeźdźcą (patr? 
wyżej pkt 1).

Po otwarciu obrad dziekan złożył 
relacj*ę z przebiegu zebrania Zespołu 
Partyjnego przy NRA w Warszawie, 
które odbyło się w dniu 16 czerwca 
1978 r. z udziałem dziekanów i sekre
tarzy POP wszystkich izb z przedsta
wicielami KC PZPR, a nadto z os
tatniego plenarnego posiedzenia Na
czelnej Rady Adwokackiej. Następnie 
omówił sprawy: podatku od wynagro
dzeń adwokatów, zmniejszenia podat
ku obrotowego, płaconego przez zespo
ły adwokackie, przyznawania adwo
katom prawa do świadczeń ZUS już 
od pierwszego dnia choroby, likwi
dacji niebezpiecznej praktyki sądów w 
zakresie ekonomicznego współzawod
nictwa w wymierzaniu kar grzywny, 
likwidacji podwójnych opłat od re
wizji w postępowaniu karnym w ra 
zie jej nieuwzględnienia, jak również 
sprawę dopuszczenia adwokatury do 
wewnętrznych zarządzeń i instrukcji 
wydawanych dla sądów a kształtują
cych między innymi politykę kar. 
Dziekan dodał przy tym, że wszyst
kie te problemy znalazły się w sfe
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rze zainteresowania uczestników ple
narnego posiedzenia NiRA, które omó
wiło również sprawę rezerwowej ka
dry w adwokaturze.

Następnie zabrał głos wicedziekan 
Rady adw. dr Wiesław Grzegorczyk, 
który dokonał oceny sytuacji ekono
micznej Izby. Mówca stwierdził spa
dek zleceń, wiążąc to zjawisko z kwe
stią amnestii oraz z likwidacją spraw 
na etapie postępowania przygotowaw
czego przez prokuraturę. Największy 
spadek spraw, wynoszący 25% w sto
sunku do poprzednich lat, notuje się 
w województwie rzeszowskim (w całej 
Izbie spadek ten sięga około 20°/o). 
Mówca podkreślił również, że wyniki 
wizytacji pozwalają na wysnucie ko
rzystnych wniosków co do poziomu 
zawodowego adwokatów. Pozytywnym 
zjawiskiem jest także spadek liczby 
spraw dyscyplinarnych i skargowych.

Kolejnym mówcą był adw. Mieczy
sław Cincio, sekretarz Rady, który 
zwrócił uwagę na zmianę regulaminu 
szkolenia aplikantów, poczynając od 
dnia 1 września 1978 r. Omówił on na
stępnie charakter spraw zażalenio
wych, które ostatnio dotyczą sfery 
życia prywatnego adwokatów i ich za
chowania się poza zespołem i sądem, 
i w związku z tym zaapelował do ze
branych o przestrzeganie zasad etyki 
adwokackiej nie tylko w stosunkach 
adwokat—klient lub organ państwo
wy, ale również w życiu codziennym, 
prywatnym. Mówca poruszył ponadto 
sprawy sprawozdawczości i likwidacji 
zadłużeń oraz kont rozliczeniowych, 
a poza tym zwrócił uwagę na potrze
bę rzetelnego wypełniania i składania 
deklaracji, jak również terminowego 
przekazywania przez zespoły obowią
zujących składek.

Po wystąpieniach przedstawicieli 
Rady głos zabierali kolejno kierowni
cy zespołów. Adw. Jerzy Walicki z 
Przeworska poinformował Radę o sy
tuacji lokalowej zespołu, jak również 
o możliwościach uzyskania pokoju dla 
adwokatów w nowym budynku sądo

wym. Adw. Edward Kopeć z Leżajska 
zwrócił uwagę na pogorszenie się sy
tuacji ekonomicznej .zespołu i braku 
agend. Poddał ppd rozwagę możliwość 
utworzenia Dyżurnego Punktu Pomocy 
Prawnej. Pozostali kierownicy zespo
łów: adw. Wiesław Strużak i adw. 
Michał Skorupski zaznaczyli, że osta
tnio notuje się w zespołach .adwokac
kich w Janowie Lubelskim i w Sta
szowie poważny spadek agend. Postu
lowali również potrzebę przeprowa
dzenia remontu lokali dla zespołów i 
uzyskania na ten cel odpowiednich do
tacji ze strony Rady. Podobne zresz
tą postulaty pod adresem Rady wy
suwali także kierownicy zespołó.v ad
wokackich w Rzeszowie.

Większość kierowników krytycznie 
oceniała akcję profilaktyki, szeroko 
propagowaną przez władze naczelne 
adwokatury, a to ze względu na brak 
jakiejkolwiek reakcji w tej kwestii 
ze strony Komitetów Frontu Jedności 
Narodu w poszczególnych wojewódz
twach naszej Izby.

W czasie dyskusji omawiano prócz 
tego problemy dotyczące zagadnień us
tawodawczych, wysunięto też dezyde
raty dotyczące spraw socjalnych i by
towych adwokatury. Dyskutowano sze
roko nad sprawami śledztwa lub do
chodzeń podkreślając, że w tym zakre
sie piokuratury nie kontrolują dosta
tecznie działalności organów MO i po
zostawiają im wolną rękę co do kierun
ku dochodzeń lub śledztwa; niejedno* 
krotnie mechanicznie wręcz zatwierdza 
się milicyjne akty oskarżenia. Podkreś
lono również okoliczność, że w wielu 
sprawach nie bierze się pod uwagę 
wniosków adwokackich składanych w 
postępowaniu przygotowawczym.

Troska o sprawy bytowe adwokatu
ry wobec przekazywania szeregu spraw 
orzecznictwu administracyjnemu sta
nowiła dalszą przewodnią pozycję w 
żywej dyskusji prowadzonej w cza
sie narady.

Narada wykazała, że problemy nur
tujące adwokaturę rzeszowską to pro-
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bierny o charakterze ogólnym dotyczą
ce całej adwokatury polskiej i dlate
go dyskusja ta pozwoli Radzie na wy
ciągnięcie odpowiednich wniosków oraz 
przedstawienia ich Naczelnej Radzie 
Adwokackiej i innym organom wła
dzy, a nadto usprawni ona współpra
cę Rady z zespołami.

Dyskutowano również nad tematyką 
zebrań zespołów, szkoleniem wewnątrz- 
zespołowym, nad sprawami socjalny
mi, wiele też miejsca poświęcono sto
sunkom wewnątrzzespołowym. Zaape
lowano do wszystkich kierowników, by 
wszelkie konflikty między członkami 
zespołów były likwidowane w ramach 
uprawnień kierownika zespołu bez po
trzeby przekazywania tych spraw na 
szersze forum, gdyż ta ostatnia ewen
tualność — to już ostateczność.

Dziekan Rady, zamykając naradę.

podkreślił jej roboczy charakter i po
dziękował zebranym za żywą dyskusję 
życząc wszystkim zebranym miłego i 
dobrego wypoczynku w okresie urlo
powym.

3. O d z n a c z e n i a  w I z b i e .  
Uchwałą Rady Państwa odznaczony zo
stał Złotym Krzyżem Zasługi adw. Ta
deusz Jurkiewicz z Lubaczowa, były 
kierownik Zespołu Adwokackiego w 
Lubaczowie i w chwili obecnej pre
zes Wojewódzkiej Komisji Dyscypli
narnej d/s adwokatów w Rzeszowie. 
Odznaczenie to otrzymał adw. Jurkie
wicz na wniosek miejscowego Komi
tetu Frontu Jedności Narodu za swo
ją wieloletnią pracę społeczną.

Rada serdecznie gratuluje kol. Ju r
kiewiczowi tego odznaczenia, a do 
gratulacji tych przyłącza się cała Izba.

adw. Mieczysław Cincio

Izba warszawska

1. W dniu 16 kwietnia br. odbyło się 
Zgromadzenie Delegatów Izby Adwo
kackiej w Warszawie. Zgromadzenie 
miało charakter sprawozdawczy.

Sprawozdanie z działalności Rady 
wygłosił dziekan Rady adw. M. Du
bois.

W toku dyskusji pozytywnie ^cenio
no działalność Rady i dotychczasowe 
kierunki jej działalności. Poruszono 
problemy związane z praktyką wy
miaru sprawiedliwości, właściwą ran
gą zawodu adwokackiego, sprawą wy
nagrodzeń, warunków pracy adwoka
tów, zaopatrzenia emerytalnego i na 
wypadek niezdolności do pracy oraz 
wysunięto wynikające z tych proble
mów postulaty adwokatury. Wskazy
wano także na to, że od kilku lat nie 
został rozwiązany żaden z podstawo
wych postulatów środowiska adwokac
kiego, jak np. sprawa taksy, odpłat
ności za urzędówki, nowego prawa o 
adwokaturze.

Zgromadzenie Delegatów powzięło 
następujące uchwały:
1) Zaleca się Radzie Adwokackiej

przedstawienie NRA postulatów co 
do instytucjonalnego udziału przed
stawicieli adwokatury w procesie 
legislacyjnym i wykładni prawa, w 
szczególności w zakresie udziału w 
Radzie Legislacyjnej; zaleca się 
również wystąpienie z postulatami 
co do potrzeby wprowadzenia są
dowej kontroli decyzji administra
cyjnych.

2) Zgromadzeni podtrzymują dotych
czasowe, zgłaszane od kilku lat po
stulaty dotyczące: a) nowelizacji 
przepisów ustawy o ustroju adwo
katury, b) zmiany przepisów o op
łatach w sprawach karnych, c) 
zmiany przepisów o wvnagradza- 
niu za czynności zespołów adwokac
kich, d) odpłatności obron z urzędu, 
e) urealnienie pełnego udziału ad
wokatów w postępowaniu karnym 
przygotowawczym i wykonawczym, 
oraz oczekują spełnienia tych po
stulatów w możliwie bliskim cza
sie.

3) Zaleca się Radzie Adwokackiej 
kontynuowanie starań zmierzają


